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Actie 

	

1. 	Opening 
De voorzitter opent de vergadering en heet een ieder van harte welkom. 
Status afspraken vergadering 10 april jl.: 

Planning gezamenlijke bijeenkomsten: is uitgevoerd 
Technische briefing CPB: Wordt geagendeerd voor de vergadering van 30 mei. 
Ook de minister zal aan dit overleg aansluiten. 
Bijeenkomst PBL: wordt georganiseerd op 15 mei, locatie SER-gebouw. 

- Inventarisatie risico's en kansen Klimaatakkoord: Met uitzondering van de mede-
overheden heeft iedereen gereageerd. Laatste versie is vrijdagmiddag verstuurd. 
Deze notitie wordt eerst in het overleg van de tafelvoorzitters besproken, daarna 
komt het op de agenda van het Klimaatberaad breed. 

	

2. 	Terugblik Klimaatberaad Breed d.d. 10 april 
N.a.v. de opmerkingen die tijdens het overleg van 10 april zijn gemaakt t.a.v. de rol van 
het Klimaatakkoord, vrijheidsgraad van handelen voor deelnemers van dit gremium etc. 
zal in het vervolg ook een Rijks vertegenwoordiger aansluiten aan dit overleg. 
De heer Gaastra antwoordt op de vragen: 
- Rol Klimaatakkoord: Is nadrukkelijk omschreven in de brieven van het Kabinet aan 

de Tweede Kamer. In tegenstelling tot het Energieakkoord gaat het nu meer over 
domeinen. Daarom zijn er vijf sectortafels ingesteld. Met name voor de sectoren 
waar een grote transitie te verwachten is. Het Klimaatberaad is ondersteunend 
aan het werk van deze tafels. 

- Wat behoort wel en wat niet tot de besprekingen: O.a. het vraagstuk over 
kostenefficiency, maar ook aantal andere onderwerpen. Buiten haken gezet is het 
vraagstuk kolencentrales en CO2 minimumprijs. Het Regeerakkoord is hierin 
leidend. Uiteraard staat men wel open voor betere ideeën, maar dan moet dit wel 
leiden tot minder kosten en sneller kunnen handelen. 

- Klimaatwet: Dit onderwerp ligt in eerste instantie op het bord van het kabinet. 
Gesprek met initiatiefnemers is gaande en vordert. Het heeft echter wel een link 
met het Klimaatakkoord. Welke hoofddoelstelling wordt er geformuleerd voor 
2050. Het Klimaatakkoord wordt gezien als onderlegger voor het Nationaal Klimaat 
en energieplan. 

- Doorrekening CPB en PBL: Zowel aan PBL als aan CPB wordt gevraagd een 
doorrekening te maken van de plannen die door de sectortafels op tafel worden 
gelegd. Hierbij dienen dan ook de inkomenseffecten meegenomen te worden. 
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Tijdpad: na het zomerreces, waarbij er een analyse moet liggen waarmee het 
Klimaatberaad en Klimaatberaad Breed verder kunnen. 
Reactie kabinet op bijstelling van cijfers verdeling CO2 tonnen over de tafels: 
Brief wordt hopelijk een dezer dagen verstuurd. 

Opmerkingen: 
   Merkt op dat het Klimaatberaad Breed gevraagd is om draagvlak te 

genereren. In deze rol dient men te weten of plannen gedragen kunnen worden door de 
achterban. Het is goed te horen dat betere ideeën ingebracht kunnen worden. 
VNO-NCW heeft een bijeenkomst georganiseerd met partijen uit alle sectoren, waarbij 
de ervaringen zijn uitgewisseld m.b.t. het draagvlak achterban. Het vertrouwen in het 
proces kan groter. Men vraagt zich af of men niet ergens ingezogen wordt. Is het wel 
echt publiek privaat samenwerken? Voor het genereren van draagvlak dient er z.i. niet 
alleen over cijfers gesproken te worden. Spreker stelt voor met beelden een 
"houtskoolschets" neer te zetten. Tijdens een recente VNO-NCW bijeenkomst is een 
dergelijke presentatie gegeven. 
Vraag: Hoe gaat de Klimaatwet interfereren met het akkoord? 

De heer Gaastra antwoordt dat wordt ingeschat dat voordat het proces van de tafels is 
afgerond al duidelijk is wat de plannen voor de Klimaatwet zijn. 

   Is van mening dat de discussie "lusten en lastenverdeling" niet alleen over 
de huishoudens gaat, maar ook over de verdeling tussen huishoudens en bedrijfsleven. 
Partijen verwerven steun bij achterban die zich vertaalt met de handtekening onder het 
akkoord. Is men dan nog gebonden aan de handtekening als naderhand de Tweede 
Kamer nog anders besluit. 

Antwoord de heer Gaastra: 
Gezien de ervaringen met de totstandkoming van het Energieakkoord is nu besloten de 
Tweede Kamer een rol te geven aan het einde van het proces als er een 
hoofdlijnenakkoord ligt. Kabinet moet zich dan verantwoorden aan de kamer, waarbij de 
kamer de gelegenheid heeft eventuele verbeteringen in te brengen. 

Ten aanzien van de verdeling van lusten en lasten: De planbureau's zijn nu aan het 
begin van het proces ingeschakeld om een inschatting van inkomensverdeling te maken. 
Echter pas nadat het hoofdlijnenakkoord er ligt, kan de analyse definitief gemaakt 
worden. De inkomens- en financiële verdeling hoort bij de jaarlijkse discussie van 
september. Het uitgangspunt is dat er alleen een akkoord kan komen als de 
koopkrachteffecten redelijk zijn gespreid. 

  informeert waar het onderwerp sluiting kolencentrales wel wordt 
behandeld. 

De heer Gaastra antwoordt dat in het Regeerakkoord is aangegeven dat het initiatief bij 
het Kabinet ligt. Het SER-advies, dat op één onderdeel ingaat op de sluiting van 
kolencentrales, is inmiddels vastgesteld. Eventueel kan het onderwerp wel terugkomen 
in de Taakgroep gevolgen arbeidsmarkt. 

 spreekt zijn dank uit voor het feit dat dit overleg zo snel is gepland. Hij 
is zich ervan bewust dat de deals aan de tafels worden gesloten, maar laat weten dat dit 
gremium gebruikt kan worden voor de zaken die tussen wal en schip dreigen te vallen. 

3. 	Stand van Zaken sectortafels 
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Mobiliteit: Er wordt o.a. nagedacht over een perspectief voor het mobiliteitsvraagstuk, 
dat aantrekkelijk is voor iedereen. Hierbij moet zoveel mogelijk los gekomen worden 
van de fossiele energiedragers. 
Verder wordt er gesproken over de bereikbaarheid voor alle doelgroepen, het vervoer, 
inclusief de zeevaart en naar het verschil tussen de energiedragers. Dat laatste toont 
een samenhang met de ontwikkeling van het toekomstig energiesysteem. Denk aan de 
opkomst van elektrisch personenvervoer. Of denk aan de inzet van biomassa, daar waar 
het hardste nodig is. 
Ook buigt de tafel zich over de vraag welke fiscale instrumenten er zijn, wat er gebeurt 
in wet- en normstelling, in ruimtelijk beleid en bijvoorbeeld in het aanbestedingsbeleid 
(concessieverlening stad en streekvervoer). Daarbij wordt ook geoogst uit hetgeen al 
bereikt is vanuit het Energieakkoord. 

Op de vraag of er iets meer over het vraagstuk biomassa gezegd kan worden, wordt 
geantwoord dat er echt gekeken wordt waar inzet van biomassa het hardste nodig is. 
Het vraagt om een gemeenschappelijkheid tussen de sectoren. 
Hierop wordt geopperd door  dat er wellicht een overstijgende groep 
Biomassa ingericht dient te worden. 
De voorzitter antwoordt hierop dat er een gemeenschappelijke lijn over de tafels heen 
bepaald wordt. Mocht het tot finale conclusies komen, dan komt het terug in dit overleg. 

Landbouw: Veel van de besproken en de te nemen maatregelen zijn echte transities, 
maar op jaarbasis bezien hebben ze nog weinig effect. Voorbeelden hierbij zijn het 
aanleggen van bossen; aanpak veenweidegebieden. 
Er zijn veel initiatieven die een goede plek in het raamwerk moeten krijgen, zoals bijv.: 
- Voedsel; hierbij geeft het rapport van de RLi een belangrijke impuls over het 

nadenken over verschuiving van dierlijk naar plantaardig eiwit. 
- Veenweidegebieden: gaan gepaard met grote gevolgen t.a.v. grondgebruik. 

Hiertoe zijn er subgroepen ingesteld die te maken hebben met groen, bos en 
natuur. 

- Verduurzaming landbouw: men ontkomt niet aan de discussie over broeikasgas. 
Ook discussie over vergisting. Welke plaats heeft groei gas in de 
energievoorziening 

- Glastuinbouw: In deze sector zijn al veel afspraken gemaakt, maar geprobeerd 
wordt nog meer te doen. 

De relaties met de andere tafels zijn veelvuldig, waarvan in ieder geval biomassa er een 
van is. 

Gebouwde omgeving: De doelstellingen van de tafel zijn enigszins handzaam gemaakt. 
Einde 2020 dienen er 50.000 woningen aardgasvrij te zijn per jaar. Dit geldt ook voor de 
nieuwbouwwoningen. Dit ritme moet oplopen in de jaren 2021 tot 2030. 
Er zijn vijf subgroepen ingesteld. Allereerst de subgroep Duurzame warmte die moet 
onderzoeken hoe er meer duurzame warmte beschikbaar kan komen. Deze operatie 
moet betaalbaar gemaakt worden. Deze opdracht is uitgezet naar de subgroep 
Financiering en normering. Verder is er een subgroep Nieuwbouw waar men spreekt 
over aardgasvrij opleveren. Daar is men al heel ver op weg naar een akkoord tussen 
projectontwikkelaars en gemeenten. De subgroep Wijkgerichte aanpak staat voor een 
lastige klus. De democratische gerichte regie ligt bij de gemeenten. En tot slot de 
subgroep Startmotor waaraan de "vastgoedpartijen" deelnemen, zoals 
woningbouwcoiiperaties en utiliteitsbouw en de aanbieders van warmte en aanbieders 
van andere soorten warmte producerende installaties. Men probeert tot afspraken te 
komen, om heel snel, grote hoeveelheden woningen aardgasvrij te maken. Waarbij 
innovaties een kans krijgen, en waar lessen geleerd worden. 
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Gevraagd wordt naar inzet en beschikbaarheid van werknemers. Dit komt terug in de 
taakgroep Arbeidsmarkt en scholing, waarvan Uneto-VNi ook deel uitmaakt. 
N.a.v. de vraag of er nu keuzes gemaakt moeten worden die mogelijk toekomstige 
oplossingen in de weg kunnen staan, wordt geantwoord dat in het kader van meer 
duurzame warmte er nu een systeemanalyse gemaakt wordt over de beschikbare 
bronnen. Tegelijkertijd worden de consequenties van keuzes inzichtelijk gemaakt. 

Industrie: Er is veel tijd besteed aan het bijeen brengen van de juiste mensen aan de 
tafels. De industrietafel kent vijf regionale werkgroepen, een werkgroep 75% met de 
energie-intensieve industrie en een werkgroep 25% met de vele bedrijven die staan 
voor 25% van het industriële energieverbruik. De hoofdtafel wordt ondersteund door 
PBL. Verder is er een klankbordgroep die niet aan de hoofdtafel zit, maar zij kunnen wel 
input geven. 
Inmiddels is men vier keer bijeen gekomen. Er is al veel werk gedaan in de afgelopen 
jaren, maar men wil meer dan vier jaar geleden. Er is echter wel een gebrek aan 
vertrouwen. Opgemerkt wordt dat bij een transitie meer innovatie nodig is, echter er 
zijn weinig businesscases bekend met minder dan 20 jaar terugverdientijd. Dit wordt 
gezien als een "leap of faith". Er wordt gewerkt aan een lijst met maatregelen die een 
bijdrage leveren aan CO2-verminderen of vermijden, maar er staan wel kosten 
tegenover 

De  merkt op dat Greenpeace een rol wil spelen bij het verkrijgen van 
vertrouwen, maar gezien de uitbreiding van subtafels bij alle sectoren is het wel een 
uitdaging om alles bol te werken. Hierop wordt geantwoord dat alleen aan de hoofdtafel 
de beslissingen worden genomen. De vertrouwenskwestie ligt niet bij Greenpeace. 

De  merkt t.a.v. de gebouwde omgeving nog op dat voor de 
verduurzaming van woningbouwbedrijven er veel geld nodig is. Dit dient planmatig 
aangepakt te worden, over de verschillende coalitieperiodes heen. 
De heer Samsom antwoordt dat dit inderdaad een onderdeel is van een van de 
subtafels. De claim van mede-overheden ligt al op tafel. Verder is er een warmte-
expertisecentrum in oprichting. Samen met een aanbod van netbeheerders kan dit 
gecombineerd worden als infrastructuur van capaciteit en kennis. 

Op de vraag van de  om het vraagstuk "energieregio"s" te delen wordt 
geantwoord dat dit geagendeerd zal worden voor een volgende bijeenkomst. 

4. Volgende Bijeenkomsten Klimaatberaad Breed 
15 mei Bijeenkomst voor alle tafeldeelnemers georganiseerd door PBL. 
30 mei 14.00-17.00: Bijeenkomst Klimaatberaad Breed, minister Wiebes sluit hierbij 
aan. 
19 juni 12.30 -14.00 uur: Bijeenkomst Klimaatberaad Breed. 

5. Rondvraag 
 geeft aan dat de jongerenvertegenwoordiging graag betrokken wordt 

bij het onderwerp Biomassa. Geantwoord wordt dat zodra dit vorm gaat krijgen, dit 
wordt gemeld en partijen kunnen deelnemen. 

merkt op dat in het kader van onbenut arbeidspotentieel er niet 
te gemakkelijk naar het buitenland gekeken dient te worden. Geantwoord wordt dat dit 
terug komt in de taakgroep Arbeidsmarkt en scholing. Toegezegd wordt dat CNV of FNV 
hieraan deel neemt. 

ScheltemaT
Markering
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